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İKV’DEN HAFTAYA BAKIŞ 

Geçtiğimiz hafta dünya gündemine El Kaide terör örgütünün 

lideri Bin Ladin’in Pakistan’da ABD askeri birlikleri tarafından 

yürütülen operasyonda öldürülmesi damgasını vurdu. Ayrıca, 

geçtiğimiz hafta Libya’daki NATO operasyonunda hava 

saldırısı sonucu Kaddafi’nin en küçük oğlu ve 3 torunu 

öldürüldü. Türkiye, Trablus Büyükelçiliği’ni tahliye etti.  

Geçtiğimiz hafta AB gündemine bakacak olursak, bültenimizde de detaylarını bulacağınız 
gibi İKV, 3 Mayıs 2011 tarihinde, Brüksel’deki Avrupa Parlamentosu’nda “Turkey: Past, 
Present and Future” başlıklı İngilizce yayınını tanıtan ve Türkiye – AB ilişkileri üzerine 
bir toplantı düzenledi. İKV Yönetim Kurulu Başkanı Prof. Dr. Halûk Kabaalioğlu ve 
Avrupa Parlamentosu Üyesi Geoffrey van Orden tarafından yönetilen toplantıya geniş 
katılım oldu. Ayrıca, geçtiğimiz hafta Brüksel’de Türkiye, Avrupa Komisyonu’nun 
düzenlediği “Türkiye ve Batı Balkanlar’da Medya ve İfade Özgürlüğü” başlıklı 
konferansta da tartışıldı. Türkiye’deki asın ve ifade özgürlüğü konusunda AB’nin tepki, 
uyarı ve endişeleri sürmeye devam ediyor. AB gündeminin çarpıcı konularından biri de 
geçtiğimiz hafta, Portekiz ve Yunanistan’ın ekonomik durumlarıydı.  AB ve IMF, 
Portekiz’e 78 milyar Avro’luk bir yardım yapmaya karar verirken Yunanistan’ın tüm 
yardımlara rağmen borç yükünün altından kalkamayacağı söylentileri tüm AB ve dünya 
ekonomik gündemine damgasını vurdu. Ayrıca AB, geçtiğimiz hafta sınır kontrolleri ve 
Schengen kurallarını tartışmaya devam etti. AP Üyeleri, sınır kontrollerinin Schengen 
Anlaşması’nı baltalayacağını belirtirken Avrupa Komisyonu, Schengen kurallarında 
yeniden düzenlemeler yapılabileceği yönünde açıklamada bulundu. AB, her ne kadar 
ekonomik sorunlar ve göç sorunları ile boğuşsa da çevre ve enerji alanındaki 
çalışmalarını da sürdürmeye devam ediyor. Geçtiğimiz hafta Yenilenebilir Enerji 2050 
Yol Haritası çerçevesinde AB Enerji Bakanları bir araya geldi.  

Geçtiğimiz hafta Türkiye’nin gündemine bakacak olursak hararetle devam eden seçim 
sürecinin yanında, Başbakan Erdoğan’ın polis korumalarına PKK tarafından yapılan 
silahlı saldırı ve 1 polisin hayatını kaybetmesi toplumsal gerginliği bir nebze daha 
artırdı.  Bunun yanında geçtiğimiz hafta İzmir Belediyesi’ne yönelik yapılan operasyonda 
17 kişi gözaltına alındı.  Geçtiğimiz hafta Türkiye’de en çok konuşulan ve tepki gösterilen 
konu ise 22 Ağustos 2011 tarihinden itibaren internet kullanımının artık çeşitli 
filtrelerle yapılması yönünde yürürlüğe giren kanun oldu. Bu duruma ilişkin ülke 
çapında “internetime dokunma” protestoları başlatılırken Türkiye’nin internete erişim 
konusunda Çin, Küba ve İran gibi ülkelerle kıyaslanır hale gelme ihtimali büyük tepki 
çekti. Son olarak, geçtiğimiz hafta Rusya Devlet Başkanı Medvedev’in Rusya ve Türkiye 
arasında barışçıl atam enerjisine ilişkin hükümetler arası anlaşmayı imzalaması ile 
Akkuyu nükleer santralinin onay süreci tamamlanmış oldu.  

Tüm okuyucularımıza iyi bir hafta diliyoruz.   
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İKV, “TURKEY: PAST, PRESENT AND FUTURE” BAŞLIKLI YAYININI AVRUPA 
PARLAMENTOSU’NDA TANITTI 

İKV uzmanları tarafından İngilizce hazırlanan 

“Turkey: Past, Present and Future” kitabının 
tanıtımı ve Türkiye-Avrupa Birliği İlişkileri üzerine 
bir toplantı,  İKV tarafından Avrupa Muhafazakar ve 
Reformcu Grubun  (European Conservatives and 
Reformist’s Group) katkılarıyla 3 Mayıs 2011 
tarihinde Avrupa Parlamentosu’nda gerçekleştirildi.  
Toplantı,  İKV Yönetim Kurulu Başkanı Prof. Dr. 
Halûk Kabaalioğlu ve Avrupa Parlamentosu üyesi 

Geoffrey van Orden tarafından yönetildi. Geniş bir katılımla gerçekleştirilen toplantıya 
Türkiye’den İKV Yönetim Kurulu Başkanı ve Yeditepe Üniversitesi Hukuk Fakültesi 
Dekanı Prof. Dr. Halûk Kabaalioğlu, İKV Yönetim Kurulu Üyeleri Tamer Kıran ve İlhan 
Soylu,  Yeditepe Üniversitesi Rektörü Prof. Dr. Nurcan Baç, Adalet eski Bakanı Maltepe 
Üniversitesi Öğretim Üyesi Prof. Dr. Selçuk Öztek, Ulaştırma eski Bakanı Oğuz Tezmen, 
Yeditepe Üniversitesi Öğretim Üyesi Prof. Dr. Feroz Ahmad, yazar Nedim Gürsel, İstanbul 
Sanayi Odası Genel Sekreteri Mete Meleksoy, MÜSİAD Genel Sekreteri Eyüp Vural Aydın, 
Marmara Üniversitesi Avrupa Birliği Enstitüsü Öğretim Üyesi Doç. Dr. Sait Akman, İKV 
Genel Sekreteri Doç. Dr. Çiğdem Nas, İKV Brüksel temsilcisi Haluk Nuray, İKV Kıdemli 
uzmanları Zeynep Özler, Can Mindek, İKV Uzmanı İlke Toygür ve İKV Uzman Yardımcısı 
Selen Akses katıldı.  

Toplantının açış konuşmaları İKV Yönetim Kurulu 
Başkanı Prof. Dr. Halûk Kabaalioğlu ile Avrupa 
Parlamentosu üyeleri Geoffrey Van Orden (Avrupa 
Muhafazakar ve Reformcu Grubu üyesi), Jan 
Zahradil (Avrupa Muhafazakar ve Reformcu Grubu 
Başkanı),  Marietje Schaake (Avrupa Liberal ve 
Demokratlar İttifakı üyesi) ve Emine Bozkurt 
(Sosyalist ve Demokratlar İlerici İttifakı Grubu 
üyesi) tarafından yapıldı. Avrupa Parlamentosu 
Muhafazakâr ve Reformcular Grubu Genel 

Sekreteri Adela Kadlecova İKV yayını “Turkey: Past, Present and Future” adlı kitabı 
tanıtan bir sunum gerçekleştirdi. İKV Araştırmacıları tarafından İngilizce olarak 
hazırlanan kitap Türkiye ile ilgili olarak merak edilen, yanlış veya eksik bilinen bazı 
konulara ışık tutmayı amaçlıyor. Bu konular arasında Türkiye ile ilgili tarihi 
perspektifler ve imajlar, Türkiye’de din ve laiklik, hak ve özgürlükler, demokrasi ve sivil 
toplum, siyasal katılım, eğitim, iyi komşuluk ilişkileri, siyasi reformlar ve Türkiye’nin 
Avrupalılığı gibi konular bulunuyor. 

Toplantının ikinci bölümünde Yeditepe Üniversitesi Öğretim Üyesi Türkiye tarihi 
uzmanı Prof. Dr. Feroz Ahmad, yazar Nedim Gürsel, Adalet eski Bakanı Prof. Dr. Selçuk 
Öztek ve Ulaştırma eski Bakanı Oğuz Tezmen birer konuşma yaptı. Toplantı daha sonra 
soru cevap bölümü ile devam etti.  
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Açış konuşmasında Geoffrey van Orden, Türkiye’nin AB katılım müzakerelerindeki 
durumuna dikkat çekti. Türkiye’nin Asya ve Avrupa arasındaki özel konumunu 
yorumlarken, van Orden Türkiye’nin AB üyeliğine yürekten inandığını ekledi. İKV 
Başkanı Prof. Dr. Halûk Kabaalioğlu açış konuşmasında, İKV’nin 22 Nisan 2011 tarihinde 
81 sivil toplum temsilcisi ile gerçekleştirdiği AB için sivil toplum platformu toplantısını 
gündeme getirdi ve bu toplantıda kabul edilen ortak bildirgenin sivil toplumun 
Türkiye’nin AB üyeliği hedefine verdiği güçlü desteği ifade ettiğini bildirdi. Prof. Dr. 
Kabaalioğlu Türkiye-AB ilişkilerinde yaşanan bazı sorunlardan söz etti. Bunların 
arasında başta gelen sorunlardan biri olarak AB’nin üçüncü ülkeler ile imzaladığı ticaret 
anlaşmalarında gümrük birliği içinde olduğu Türkiye’nin söz hakkı olmamasını ve bu 
anlaşmaların Türkiye ile söz konusu üçüncü ülke arasında imzalanmasında gecikmeler 
olmasını vurguladı. Bu tür anlaşmaların Türkiye ile de AB ile paralel olarak müzakere 
edilmesi, aynı anda imzalanması ve yürürlüğe girmesi gerekliliğine dikkat çekti. Bunun 
yanı sıra, Prof. Dr. Kabaalioğlu, Avrupa Adalet Divanı’nın Soysal kararı ve bunu takiben 
Almanya ve Hollanda gibi ülkelerde mahkemelerce alınan kararlara rağmen Türk 
vatandaşlarına uygulanan vize konusunda ilerleme olmaması konusu üzerinde durdu. 
Prof. Dr. Halûk Kabaalioğlu’ndan sonra söz alan Jan Zahradil Türkiye’nin demokrasi, 
laiklik ve Müslümanlığı bağdaştıran ve bu özellikleri ile bölgesinde rol modeli olan bir 
ülke olduğunu ifade etti. Türkiye’nin Müslüman dünyası için bir deniz feneri olduğunu 
söyleyen Zahradil, Türkiye’nin hiç bitmeyen AB katılım sürecinin yerine getirilemeyen 
sözler ve beklentilerle dolu olduğunu vurguladı. Zahradil bazı ülkelerin Türkiye’nin AB 
üyeliğine karşı çıktığını ve bunu ideolojik ve kültürel savlara dayandırdığını ifade etti. 
Ancak gerçeğin bundan daha basit olduğunu ve AB üyesi olması halinde AB Konseyi’nde 
belirleyici oy hakkına sahip olacak ve AP’ye en fazla sayıda vekil gönderecek olan 
Türkiye’nin AB içindeki büyük ülkeleri endişelendirdiğini vurguladı. Zahradil özellikle 
Lizbon Antlaşması ile getirilen oylama sisteminin nüfusu fazla olan Üye Devletlere 
avantaj sağladığını dile getirdi.   

Zahradil’i takiben söz alan Hollandalı AP 
üyesi Marietje Schaake, Türkiye’de 
yaşanan bazı sorunlara dikkat çekti ve 
Türkiye’de hala “kazanan her şeyi alır” 
zihniyetinin var olduğunu söyledi. 
Türkiye’nin AB sürecini canlandırmanın 
yolunun insanlar arası temas ve iletişimi 
artırmaktan geçtiğini ifade etti. Bu 
çerçevede, sivil toplum diyaloğunun 
önemine dikkat çekti. Schaake, liberal bir 

AP üyesi olarak Türkiye’nin AB üyeliğini desteklediğini ifade etti. Ancak Türkiye’de son 
günlerde ifade özgürlüğü, basın ve internet özgürlüğü alanlarında yaşanan sorunların da 
kendisini endişelendirdiğini ifade etti. Schaake, yapılan seçimlerin sonuçları olduğunu 
söylerken Türkiye’nin son dönemde bazı Ortadoğu ülkelerine vize açılımının da AB ile 
yakınlaşmasını etkileyecek olumsuz sonuçları olabileceğini belirtti. Schaake, gelecek 
yılın Hollanda ile Türkiye arasında diplomatik ilişkilerin başlamasının 400’üncü yılı 
olacağını ve bunun vize konusunda bir ilerleme sağlamak için uygun bir zaman olacağını 
vurgulayarak sözlerini bitirdi.  
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Türk kökenli Hollandalı AP üyesi Emine Bozkurt ise sözlerine bu bilgilendirici toplantıyı 
düzenlediği için İKV’ye teşekkür ederek başladı. Emine Bozkurt, 2004 yılında Türkiye ile 
müzakerelerin açılması yönünde alınan kararı ve bunun yarattığı iyimser ortamı 
hatırlattı. Nisan ayında Türkiye’de olduğunu ve yaşanan olumsuzluklara rağmen hala 
sivil toplumun sürece desteğinin devam ettiğini belirtti. Türkiye’de çoğunluğun AB 
projesinin bir parçası olmanın önemine inandığını söyledi. Bozkurt Türkiye’de AB’nin 
gücü ve etkinliğine yönelik bir güvenin var olduğunu belirtirken “AB de hala kendi 
gücüne inanıyor mu” sorusunu sordu. Özellikle seçim süreci yaşayan bazı AB ülkelerinde 
tolerans ve özgürlüklerin yara aldığını ve zayıfladığını ve hal böyle iken Türkiye’den 
özgürlüklerini genişletmesini istemenin iki yüzlülük olabileceğini belirtti. Bozkurt, 
Türkiye’nin AB üyeliğine karşı çıkan bazı ülkelerin aynı zamanda Türkiye’ye en fazla 
yatırım yapan ülkeler arasında yer almasını da paradoksal bir durum olarak ortaya 
koydu. Türkiye’nin AB üyesi olması halinde yaşanacak bir göç akınından korkulduğunu 
ifade eden Bozkurt, kendisinin de yıllar önce Hollanda’ya göç eden bir Türk ailesinin 
çocuğu olduğunu vurguladı.  

Geoffrey Van Orden, Türkiye’nin stratejik önemi, genç ve dinamik nüfusu ve 
büyüklüğüne dikkat çekti. Türkiye’nin laik cumhuriyet ve Müslüman kimliği arasında bir 
ikilem yaşadığını ifade etti. Van Orden bugün yaşadığımız durumu hazırlayan bazı 
önemli olaylara dikkat çekti. 11 Eylül 2001 saldırılarının İslam’a bakışı etkilediğini ve 
radikal İslam’dan duyulan endişeyi artırdığını ifade etti. Bunun yanında AKP gibi güçlü 
İslami kökenlere sahip bir partinin 2002’de iktidara gelmesi, 2003’deki Irak Savaşı’nın 
ABD ile Türkiye arasında bir ayrılığın ortaya çıkmasına yol açması, Türkiye’nin bölgesel 
politikalarının ve bölgedeki ülkeler ile artan bağlarının Batı’da şüpheyle 
karşılanmasından söz eden Van Orden, tüm bu gelişmeler ve sorunların Türkiye AB 
ilişkilerinde yaşanan duraklamaya yol açtığını ifade etti.  
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Avrupa Parlamentosu Muhafazakâr ve Reformcular Grubu Genel Sekreteri Adela 
Kadlecova İKV yayını “Turkey: Past, Present and Future” adlı kitabı tanıtan bir sunum 
gerçekleştirdi. Kadlecova, Avrupa’da medyada Türkiye ve AB üyeliği konusundaki 
söylem ve tartışmaların büyük ölçüde önyargılar ve yanlış anlamalar çerçevesinde 
şekillendiğini söyledi. Türkiye’ye ilişkin algının geçmişten gelen mitler, söylenceler ve 
inanışlar çerçevesinde oluştuğuna değindi ve kendisinin de çocukken, çocukları canlı 
canlı yiyen korkunç Türk imgesinin yer aldığı masalları dinlediğini hatırlattı.  Bu imajın 
hala AB politikacıları tarafından Türkiye’ye karşı bir korku ve karşıtlık oluşturmak için 
kullanıldığını belirtti. Türkiye ile ilgili algıyı yansıtan çeşitli karikatür vs gibi örnekler 
sunan Kadlecova, bugün Avrupa’da Türkiye’nin imajının neredeyse Atatürk hiç 
yaşamamış gibi olduğunu ifade etti. Kadlecova, İKV yayını olan “Turkey: Past, Present, 
Future” adlı kitabın genel kamuoyu yanında özellikle AB ve Üye Devletler düzeyinde 
Türkiye ile ilişkileri yürüten bürokratlar için de temel bir rehber niteliğinde olduğunu 
belirtti.  

 

 

 

 

 

Toplantının ikinci bölümünde ilk konuşmayı Türkiye yakın tarihi uzmanı Yeditepe 
Üniversitesi Öğretim Üyesi Prof. Dr. Feroz Ahmad yaptı. Ahmad, tarih ve imajların 
Avrupa’da önemli bir sorun teşkil ettiğini özellikle okullarda öğretilen tarihin yazımının 
üzerinde dikkatle durulması gereken bir konu olduğunu söyledi. Ahmad, Fatih Sultan 
Mehmet’in İstanbul’u fethi ile iki Roma’nın birleştiğini ve kendi portresini yaptıran 
Fatih’in din anlayışının Osmanlı’da devam ettiğini ifade etti. Osmanlı İmparatorluğu’nun 
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görünüşte bir şeriat yönetimi olmasına rağmen aslında devletin devamlılığının en 
önemli konu olduğunu ve şeriatın her zaman uygulanmadığını vurguladı. Osmanlı 
İmparatorluğu’nun Almanya’nın etkisi ile Birinci Dünya Savaşı’nda cihad ilan ettiğini 
ancak, bundan önce cihad çağrısı yapmadığını hatırlattı. Osmanlı’da toleransın aslında 
modern anlamda bir hoşgörü olmadığını emperyal yönetimlerin başvurduğu ve çok 
etnisiteli bir toplumu yönetme modeli olduğunu ekledi. Osmanlı’nın 19. Yüzyılda dünya 
ekonomisine entegre olduğunu ve bunun 1996 yılında gerçekleşen gümrük birliği ile 
karşılaştırılabileceğine değindi. Ahmad, Osmanlı’nın yerine kurulan Türkiye 
Cumhuriyeti’nin dinin kötüye kullanılmasını engellemek ve din özgürlüğünü tam 
anlamıyla sağlamak için laikliği benimsediğini ifade eden Ahmad, bunun din dışı olmak 
anlamına gelmediğini vurguladı.  

Prof. Dr. Feroz Ahmad’dan sonra söz 
alan ulaştırma eski Bakanlarından Oğuz 
Tezmen, Türkiye’nin 1959’dan başlayan 
AB ile ilişkilerine değindi. Kendisinin 
gümrük birliği kararı alındığında 
Parlamento’da olduğunu ifade eden 
Tezmen, o tarihte birçok kesimin 
gümrük birliğine karşı çıktığını ancak 
kendilerine “birkaç yıl sonra AB üyesi 

olacağız” denildiğini hatırlattı. Gümrük birliğinin Türkiye’nin ekonomik kalkınmasına 
katkıda bulunduğunu ve özellikle yabancı yatırım çekmekte etkili olduğunu ifade etti. 
2023’te Türkiye’nin dünyanın onuncu büyük ekonomisi olmasının beklendiğini 
vurgulayan Tezmen, Türkiye’de AB üyeliğine duyulan inancın ve desteğin kaybolmaya 
başladığına ve artık Türkiye’nin üye olarak alınıp alınmayacağının kesin bir dille ortaya 
konulmasının gerektiğine dikkat çekti. Tezmen “Gerçeklerden değil korkunun 
kendisinden korkmalıyız” diyerek, Türkiye’nin AB üyeliğinin iki tarafın da yararına 
olacağını belirtti. 

Yazar Nedim Gürsel, Fransız kamuoyuna seslenmek için Fransızca olarak kaleme aldığı 
ve Türkçe’ye “Yaşlı Avrupa’ya Genç Damat” ismiyle çevrilen kitabında, özellikle kimlik 
konusuna değindiğini belirtti. Kitabında yer alan bir anekdottan söz eden Gürsel, 
Türkiye’nin Helsinki’de aday olarak ilan edilmesinden bir gün sonra Otranto’da 
yapılacak bir yazarlar toplantısına davet edildiğini belirtti. Otranto’ya gittiğinde belediye 
başkanının şehirdeki bir kiliseye gezi düzenlediğini ve burada konferans katılımcılarına 
5 yüzyıl önce Otranto’ya çıkan Türklerin yaptıkları katliamın gösterildiğini ifade etti. O 
dönemde Fatih Sultan Mehmet’in dini yasağa rağmen kendi portresini yaptırdığına 
dikkat çeken Gürsel, kimliklerin çatışmalar ve etkileşimler sonucunda şekillendiğini 
ifade etti. Türkiye’nin yakın tarihinde üç askeri darbe yaşadığına değindi ve kendisinin 
de Maksim Gorki hakkında yazdığı bir makale yüzünden askeri mahkemede 
yargılandığını anlattı. Türkiye’nin AB süreci sayesinde bu alanda önemli ilerlemeler 
yaşandığını ifade eden Gürsel, özellikle demokrasi ve ifade özgürlüğü alanında hala 
reformlara ihtiyaç duyulduğunu vurguladı. Son olarak yayımladığı kitabı yüzünden de 
hakkında dava açıldığını ve Türkiye AB’ye girdiğinde artık bu tür davaların ortadan 
kalkacağını belirtti. Daha önce 12 Eylül darbesine atfen “yazılmamış kitaplar mezarlığı” 
adlı bir öykü yazdığını ve son olarak yayımlanmamış bir kitabın toplatılması olayının 
kendisine bu öyküyü hatırlattığını belirten Gürsel, “bu durumda gerçek, kurguyu taklit 
etti” dedi.  
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Adalet eski Bakanı ve Maltepe Üniversitesi Öğretim Üyesi Prof. Dr. Selçuk Öztek, 1982 
anayasasının bir darbe sonucunda ortaya çıktığını ve anayasayı tadil etmektense yeni bir 
anayasanın yapılması gerektiğini ifade etti. Türkiye’nin AB sürecine bazı Üye Devletler 
tarafından kilit vurulduğunu ifade eden Öztek, bu durumun Türkiye’nin demokrasi ve 
insan hakları alanında ilerleme sağlamasını da engellediğini ve bunun hiçbir meşru 
gerekçesinin olmayacağını ekledi. Prof. Dr. Öztek, AB’ye, insan haklarına saygılı ve AB 
müktesebatına uyumlu olan demokratik bir Türkiye’nin AB’de yerinin olduğu yönünde 
bir açıklama yapması çağrısında bulundu. Türkiye’nin müzakere sürecini tıkayan 
mevcut yaklaşımın çözümsüzlüğü getirdiğini hatırlatan Öztek, Türkiye’nin başarılı dış 
politikası ve diplomatik girişimlerinin AB’yi de memnun etmesi gerektiğini belirtti.  

Daha sonra söz alan katılımcılardan Marmara Üniversitesi AB Enstitüsü öğretim üyesi 
Yard. Doç. Dr. Sait Akman, Türkiye’nin müzakere sürecinde üzerine düşen 
sorumlulukları yerine getirmesi gerektiğini ve müzakerelerin kesilmesi ihtimalinin her 
iki taraf için de ciddi sonuçları olacağını vurguladı. Katılımcılardan Yeditepe Üniversitesi 
Rektörü Prof. Dr. Nurcan Baç ise, Türkiye’nin AB katılım sürecinin bu kadar uzun 
sürmesinin şaşırtıcı olduğunu ve Türkiye’nin AB üyeliğinin doğuracağı etkilerin 
önyargılardan uzak ve rasyonel bir şekilde analiz edilmesi gerektiğini ifade etti.  

Toplantı Türkiye’nin AB sürecinin canlandırılmasına yönelik dilek ve öneriler ile sona 
erdi.  

Toplantı ile ilgili kapsamlı bilgiye www.ikv.org.tr adresinden, fotoğraf ve ses kayıtlarına 
ise aşağıdaki bağlantıdan ulaşılabilir. 

http://www.ecrgroup.eu/policy-turkey.asp 
 
Toplantının ardından ise İKV heyeti, Avrupa Komisyonu Genişleme Genel Müdürlüğü 
Türkiye masası Başkanı Jean Christoph Filori ve Avrupa Komisyonu Başkanı Jose Manuel 
Barroso’nun siyasi danışmanlarından oluşan  (Bureau of European Policy Advisers) 
(BEPA) ekipten, Başkan Yardımcısı Margaritis Schinas,  J. Marques de Almeida ve Hugo 
Sobral ile temaslarda bulundular. 

AB İŞGÜCÜ PİYASASININ ÜYE ÜLKE VATANDAŞLARINA AÇILMASI İLE İLGİLİ 
AB’DEN ÇEŞİTLİ AÇIKLAMALAR YAPILDI 

Avusturya’nın İstihdamdan Sorumlu Bakanı Rudolf 

Hundstorfer, 30 Nisan 2011 tarihinde katıldığı bir radyo 
programında, Almanya ve Avusturya dışında 10 AB üye 
ülkesinin daha, Romanya ve Bulgaristan vatandaşlarının 
AB-27 işgücü piyasasına katılımı için 31 Aralık 2013 
tarihini beklemekten yana olduğunu açıkladı. Hatırlanacağı 
üzere, 1 Mayıs 2011 tarihi itibariyle AB-27 işgücü piyasası, 
2004 yılında AB üyesi olan 8 ülkenin vatandaşlarının (Çek 
Cumhuriyeti, Estonya, Litvanya, Letonya, Macaristan, 
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Polonya, Slovenya, Slovakya) katılımına açılmıştı. 2007 yılında AB üyesi olan Romanya 
ve Bulgaristan vatandaşlarının ise bu haktan en erken 31 Aralık 2013 tarihinden 
itibaren yararlanmaya başlaması öngörülüyor.  

Katılım Antlaşmaları çerçevesinde Üye Devletler, Birliğe yeni bir üye 
katıldığında, kendi işgücü piyasalarını korumak amacıyla geçiş 
süreleri talep edebiliyorlar. 2+3+2 şeklinde, en fazla 7 yıl olarak 
belirlenen bu geçiş süreleri, Üye Devletlerin kendi işgücü 
piyasalarında ani yüklenmelerin önüne geçebilmeleri için aldıkları bir 
tedbir niteliğinde. 2004 yılında AB üyesi olan 10 Orta ve Doğu Avrupa 
Ülkesi içinse, İrlanda, İngiltere ve İsveç işgücü piyasalarını doğrudan 
bu ülke vatandaşlarına açma kararı alırken; diğer Üye Devletler 2006-

2009 yılları arasında farklı tarihlerde yeni üye ülke vatandaşlarının işgücü piyasalarına 
erişimlerine izin verdi. Eski üye ülkeler arasında sadece Almanya ve Avusturya, 7 yıllık 
geçiş süresini kullanırken; 1 Mayıs 2011 tarihi itibariyle bu iki üye ülkede de geçiş 
süreleri sona erdi.  

Romanya ve Bulgaristan için de benzer bir sürecin yaşanması bekleniyor. 28 Nisan 2011 
tarihinde Avrupa Komisyonu, Belçika, Almanya, İrlanda, Fransa, İtalya, Lüksemburg, 
Hollanda, Avusturya, İngiltere ve Malta’nın işgücü piyasalarının Bulgaristan ve Romanya 
vatandaşlarına kapalı olduğunu duyurdu. Almanya’nın İstihdamdan Sorumlu Bakanı 
Ursula von der Leyen ile Maliye Bakanı Wolfgang Schäuble ise, 1 Mayıs 2011 tarihi 
itibariyle 2004 yılında AB üyesi olan 8 ülke vatandaşına açılan işgücü piyasası ile ilgili 
olarak, Almanya’da yasadışı çalışma ve ücret dampingi kontrollerinin, özellikle inşaat, 
bina temizleme, sağlık ve gıda sektörlerinde sıkılaştırılacağını açıkladı.  

 

AVRUPA KOMİSYONU GÖÇ HAKKINDA TEBLİĞ YAYIMLADI  

Avrupa Komisyonu tarafından 4 Mayıs 2011 
tarihinde yayımlanan Göç Hakkında Tebliğde, 
Güney Akdeniz ülkelerine yapılacak mali 
yardımın yasadışı göçle mücadelede 
gösterdikleri çabaya bağlı olacağının altı 
çiziliyor. Söz konusu belgede, kaynak ve transit 
ülkelerle diyalog ve işbirliği kurulmasının şart 
olduğu belirtiliyor. “Yasal göç alanında her iki 
tarafa da yarar sağlayacak politikaların 
oluşturulması için, söz konusu işbirliğinin 

güvenlik ve iyi yönetişim ilkeleri üzerine kurulması gerekliliği” vurgulanıyor. Ayrıca, 
düzensiz göçün nedenlerini giderme yönünde kaynak ülkelerde büyüme ve istihdam 
koşullarının gelişmesi için, bu işbirliğinin ekonomik işbirliğini de içermesi gerektiği 
belirtiliyor. Bu çerçevede, söz konusu işbirliğinde koşulluluk ilkesinin altı çizilerek, 
ortaklarla birlikte düzensiz göç akışlarının önlenmesi, etkili sınır kontrollerinin 
sağlanması, düzensiz göçmenlerin geri gönderilmesi ve geri kabulü alanında 
taahhütlerin yerine getirilmesi gerektiği vurgulanıyor. 
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4 Mayıs 2011 tarihli Avrupa Komisyonu önerileri özetle şunları içeriyor:  

• 2012 yılına kadar sığınmacılara yönelik ortak Avrupa yaklaşımının benimsenmesi; 
• AB dış sınırlarında kontrollerin güçlendirilmesi ; yasadışı göç ve suçların 

önlemesine yönelik AB içerisinde denetimlerin artırılması; 
• Öngörülen işgücü ve beceri açıklarını gidermek için yasal göçten yararlanılması; 
• Yasal göçmenlerin en iyi şekilde entegrasyonunu sağlamak için bilgi paylaşımı; 
• Yasal göçü kolaylaştırma ve düzensiz göçü önleme yönünde AB üyesi olmayan 

ülkelerle ilişkilerde stratejik bir yaklaşımın kabul edilmesi.  
 

Son dönemde, Fransa ve İtalya arasında yaşanan tartışmalar ve Schengen kurallarının 
tadil edilmesi konusunda, Tebliğde, “Schengen Yönetişimi” kavramına yer veriliyor. 
Ortak kuralların uygulanmasında daha fazla şeffaflığın sağlanması için, hâlihazırda 
hükümetlerararası bir yapıya dayanan değerlendirme sisteminin Topluluk yaklaşımı 
yöntemiyle tadil edilmesi ve Avrupa Komisyonu başkanlığında Üye Devletlerden 
uzmanların ve Frontex’in yer aldığı bir yapının hayata geçirilmesi öngörülüyor. Ayrıca, 
herhangi bir Üye Devletin yükümlülüklerini yerine getirmemesi halinde, tek taraflı 
olarak sınır kontrollerinin getirilmesi yerine, son çare olarak uygulanması gereken yeni 
bir mekanizmanın oluşturulacağı ve hangi üye ülkenin ne kadar süreyle sınır 
kontrollerine başvurabileceğinin Avrupa düzeyinde alınacak bir kararla tespit edileceği 
belirtiliyor. 

Diğer taraftan, Belçika’nın Göçten Sorumlu Bakanı Melchior Wathelet tarafından Avrupa 
Komisyonu’na hitaben yazılan mektupta, Sırbistan ve Makedonya vatandaşları 
tarafından Belçika’ya yapılan sığınma başvurularındaki belirgin artıştan duyulan endişe  
ifade edildi. Aralık 2009 tarihinden itibaren üç aya kadar olan kalışlarında vizesiz 
seyahat hakkını elde eden  Sırbistan ve Makedonya vatandaşlarının sistemi suistimal 
ettiklerini belirten Belçika, geçtiğimiz Mart ayında 200’den fazla sayıda Sırp 
vatandaşının sığınma başvurusunda bulunduğunu, bunun vize serbestisinden önceki 
döneme kıyasla üç kat fazla olduğunu belirtti. Belçikalı yetkililerin itirazlarına yanıt 
olarak, Avrupa Komisyonu üyesi Cecilia Malmström’ün sözcüsü Marcin Grabiec, 6 Mayıs 
2011 tarihinde bir açıklama yaptı. Grabiec, açıklamasında, Ocak 2011 tarihinden bu 
yana, Batı Balkan ülkeleri için (Sırbistan, Makedonya, Arnavutluk, Bosna Hersek ve 
Karadağ) vize serbestisi takip mekanizması oluşturulduğunu ve bu çerçevede Frontex 
yetkililerin ve Üye Devletlerden uzmanların söz konusu ülkeleri ziyaret ederek, raporlar 
hazırladıklarını kaydetti. Grabiec, ayrıca, 4 Mayıs tarihli Tebliği hatırlatarak, söz konusu 
metinde, Birliğe doğru yoğun bir yasadışı göç akışının yaşanması halinde, sorumlu ülke 
ile olan vize serbestisinin askıya alınabileceğine dair bir “koruma hükmü” nün yer 
aldığına dikkat çekti. Koruma hükmüne ek olarak, Avrupa Komisyonu’nun, ilgili üçüncü 
ülke vatandaşlarına belirli koşullar altında ve geçici olarak yeniden vize koyulmasının 
önünü açacak bir düzenleme değişikliğine gitmesi bekleniyor. 

Söz konusu tebliğe aşağıdaki adresten ulaşılabilir: 

http://ec.europa.eu/home-affairs/news/intro/docs/1_EN_ACT_part1_v11.pdf 
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YENİLENEBİLİR ENERJİ 2050 YOL HARİTASI İÇİN AB ENERJİ BAKANLARI BİR 
ARAYA GELDİ 

3 Mayıs Salı günü Macaristan’ın Gödöllo şehrinde yapılan gayri resmi toplantıda, AB 
Enerji Bakanları tarafından bu yılın kasım ayında Avrupa Komisyonu tarafından 
açıklanacak olan “2050 Enerji Yol Haritası”nın toplumsal ve ekonomik etkileri 
tartışıldı. Toplantı da Avrupa Birliği Enerji Bakanları yenilenebilir enerji kaynakları 
konusu üzerinde durdular. Bu yılın ilk altı ayından beri Enerji Konseyi Başkanlık 
görevini yürüten, Macar Enerji Bakanı Tamas Fellegi “Enerji üretiminde karbondioksit 
salınımını azaltmanın enerji güvenliğini ve enerji maliyetini etkilememesi gerektiğini, 
gelecekte de ekonomik enerjinin bütün hane halkları için mevcut olması gerektiğini” 
söyledi. Ayrıca, toplantıda bakanlar ileride yakıt fiyatlarının artacağını bu yüzden 
tüketicilerin rüzgâr, güneş, dalga gibi yenilenebilir enerji kaynaklarına 
yönlendirilmesi gerektiğini ifade ettiler. Toplantıda birkaç delegasyon Avrupa’nın 
enerji ihtiyacının sağlanması için petrol ve nükleer enerjinin kullanımına devam 
edilmesi çağrısında bulundu.  

 
Fellegi ve Avrupa Komisyonu’nun Enerji’den Sorumlu 
Üyesi Günther Oettinger, “2020 yılında daha düşük 
karbon salınımı yapan toplumların daha çok enerji 
verimliliği ve enerji tasarrufu talebinde bulunacağını” 
belirtti. Yenilenebilir Enerji 2050 Yol Haritası’nda AB, 
sera gazı salınımının 2050 yılına gelininceye kadar yüzde 
80 ila yüzde 95 oranlarında azaltılarak, sera gazını 1990 
yılındaki seviyelere çekmeyi öngörüyor. Oettinger, orta 
vadeli, özellikle 2030 yılına kadarki stratejilerin 
detaylarının belirlenmesi gerektiğini ifade ederek 

depolama teknolojilerinin yenilenebilir enerji kullanımında ve enerji verimliliğini 
arttırmada anahtar rol oynayacağını sözlerine ekledi. 
 
Oettinger toplantıda, Yenilenebilir Enerji 2050 Yol Haritası’nın toplumsal ve 
ekonomik boyutu hakkında da konuştu ve “enerji verimliliğini artırmak için Üye 
Devletlerden daha fazla mali kaynak talep edileceğine” işaret etti. Ayrıca Oettinger, 
“Yol Haritası’nın uzun dönem amacının yakıt olarak kullanılan hidrokarbon 
kullanımını durdurmak olduğunu” belirtti. Toplantının sonunda Macar Dönem 
Başkanlığı’nın 10 Haziran 2011 de yapılacak olan Enerji Konseyi için Üye Devletlerin 
2050 Enerji Yol Haritası’na katkılarının özetini hazırlayacağı duyuruldu. 

PORTEKİZ’DE UYGULANACAK EKONOMİ KURTARMA PROGRAMI ÜZERİNE 
İKTİDAR VE MUHALEFET PARTİLERİ ARASINDA ANLAŞMA SAĞLANDI 

Portekiz’de iktidardaki geçici hükümet ile muhalefet 

partilerinin, ülkede uluslararası yardım karşılığında 
uygulanması planlanan ekonomik program üzerine 
anlaşmaya varmaları sonucu söz konusu program 5 
Mayıs 2011 tarihinde resmen açıklandı.  

 

 



ĐKTĐSADĐ KALKINMA VAKFI E – Bülteni  

2 - 8 Mayıs 2011 

 

 

12 

Portekiz ekonomisinin istikrara kavuşturulması için gerekli tedbirlerin detaylı bir 
şekilde yer aldığı programda kamu açığının GSYİH’ya oranının 2011’de yüzde 5,9’a, 
2012’de yüzde 4,5’e, 2013’te de yüzde 3’e çekilmesi öngörülüyor. Böylece bütçe açığında 
3 yılda GSYİH’nın yüzde 6’sı kadar indirime gidilecek. Ekonomik Programın, büyümenin 
artırılması, kamu açığı ve kamu borcunun azaltılmasına yönelik mali önlemler ve mali 
piyasalarda istikrarın sağlanması olmak üzere üç önemli ayağı bulunuyor. Kamu 
harcamalarında kesinti, vergi artışları, bankaların sermaye artırımının yanı sıra işgücü, 
eğitim ve sağlık alanlarında reformları içeren program ilk 2 yıl ekonominin yaklaşık 
yüzde iki küçülmesine yol açacak. Avrupa Komisyonu’nun Ekonomik ve Parasal İşler’den 
Sorumlu Üyesi Olli Rehn, Uluslararası Para Fonu (IMF) Başkanı Dominique Strauss Kahn 
ile yaptığı ortak açıklamada, AB’nin ve IMF’nin Portekiz hükümeti tarafından açıklanan 
programı desteklediklerini, programın aynı zamanda Portekiz halkının büyük çabasını 
gerektirdiğini belirtti.  

Portekiz’e sağlanacak 78 milyar Avro tutarındaki borç yardımının üçte ikisi (52 milyar) 
iki kurtarma fonundan karşılanacak. Bu fonlardan biri, Avrupa Finansal İstikrar 
Mekanizması, diğeri ise Finansal İstikrar Kolaylığı olarak açıklandı. 26 milyar Avro 
tutarındaki borç ise IMF tarafından verilecek. Portekiz’de hükümetin anlaşmasını 
takiben bundan sonraki aşama AB ülkeleri arasında söz konusu yardım için oy 
çoğunluğu sağlanması olacak. En son, Finlandiya’da seçimlerden sonra ülkenin üçüncü 
partisinden bir yetkili Portekiz’e yardım planını desteklemediklerini açıklamıştı. AB 
Maliye Bakanları 16 Mayıs’ta tekrar toplanarak Portekiz’de 5 Haziran’daki seçimlerden 
sonraki durum ve ülkenin 15 Haziran vadeli tahvil ödemelerini görüşecekler.       

BÖLGELER KOMİTESİ BAŞKANI BRESSO HIRVATİSTAN’I ZİYARET ETTİ 

 Bölgeler Komitesi (CoR) Başkanı, Mercedes 

Bresso, 2 Mayıs 2011 tarihinde ülkenin katılım 
sürecindeki gelişmelerini yerinde görmek amacıyla 
Hırvatistan’a bir ziyarette bulundu. Hırvatistan 

Başbakanı Jadranka Kosor ile görüşen Bresso, “AB’ye katılımın yerel düzeyde 
sağlanmadığı takdirde Hırvatistan’ın katılımının başarılı olamayacağını” belirtti. 

Bresso, başta Hırvatistan Bölgesel Kalkınma Bakanı Bozidar Pankretic olmak üzere tüm 
Hırvat yetkilileri bu süreçte çabalarını devam ettirmeye ve ilgili fonların kullanımıyla 
mümkün olduğunca çok sayıda yerel ve bölgesel yeterliliğin aktarılmasına, 
rekabetçiliğin artırılmasına davet etti. Başkan Bresso, “bu tarz bir yaklaşımın ademi 
merkeziyetçiliğe ve iletişim kampanyasına yerel ve bölgesel düzeyde katkıda bulunacağını” 
belirtti. Ayrıca Başkan Bresso, “yetkililerin bu alandaki bölgesel ve yerel çabalarını 
desteklemek için hazır olduklarını, böylece onların gelecekteki sorumlulukları için ve 
Avrupa kurumlarındaki ortaklarıyla işbirliğini kolaylaştırmak için çalışmaya hazır 
olduklarını” da ekledi.  

Ayrıca Mercedes Bresso, ziyareti sırasında Hırvat 
Dışişleri ve Avrupa Bütünleşmesi Bakanı Gordan 
Jandokovic ve Avrupa Komisyonu’nun Bölgesel 
Politika’dan Sorumlu Üyesi Johannes Hahn ile 
Balkanlar’da barışı ve yeniden yapılandırılmayı 
simgeleyen Vukovar şehrindeki Bakanlar 
Konferansına katıldı. Toplantı sonrasında Bölgeler 
Komitesi’nin basın açıklamasında “Tuna Havzası, 
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Adriyatik ve İyon Denizi’nde AB’nin genişlemesinin bir sonraki adımlarını hazırlaması ile 
başarılı olabileceği” belirtildi. Başkan Bresso, son olarak 23 Mayıs’ta Bölgeler 
Komitesi’nin Brüksel’de Adriyatik ve İyon Girişimi Dışişleri Bakanları Konseyi’nin yıllık 
toplantısına ev sahipliği yapacağını açıkladı.  

FONKSİYONEL HAVA SAHASI BLOKLARININ DÖRDÜNCÜSÜ SLOVENYA’DA 
İMZALANDI 

Avusturya, Bosna-Hersek, Çek Cumhuriyeti, Hırvatistan, 
Macaristan, Slovakya ve Slovenya tarafından 5 Mayıs 
Perşembe günü Brdo’da (Slovenya) imzalanan anlaşmayla 
Tek Avrupa Sahası (Single European Sky)  yolunda önemli 
bir adım daha atılmış oldu. Orta Avrupa-Fonksiyonel Hava 
Sahası Bloğu’nu (Functional Airspace Block - Central Europe 
- FAB CE) oluşturan anlaşmanın imzalanması, Avrupa’da 
hava trafik akımını modernleştiren ve yolcu sayısı ile 
birlikte onların hak ve güvenliklerini artıran alt yapıyı 

uyarlayan Tek Avrupa Sahası’nın uygulanması için oluşturulması gereken dokuz 
fonksiyonel hava sahası bloğundan dördüncüsünün gerçekleştirilmesi anlamına geliyor. 
Diğer Üye Devletlerin de benzer anlaşmaları önümüzdeki yıl içinde imzalamaları 
bekleniyor. 

Fonksiyonel hava sahası bloklarının oluşturulması Tek Avrupa Sahası’na gidilen yolda 
köşe taşlarından birini oluşturuyor. Çünkü bu şekilde, Avrupa Hava Sahası, havacılığın 
operasyonel ihtiyaçlarına paralel olarak, ulusal sınırlardan ziyade trafik akışına göre 
bölünecek. Böylece daha direkt rotalarla, hava trafiği yönetiminin bugün olduğundan 
daha rasyonel bir şekil alması sağlanacak. 

Orta Avrupa- Fonksiyonel Hava Sahası Bloğu anlaşmasıyla, hava trafiği yönetimine ve 
hava seyrüsefer hizmetlerinin tedarikine ilişkin genel çerçeve oluşturuluyor. Blok, karar 
alma organı mahiyetinde olan bir Konsey tarafından yönetilecek; hem sivil hem de 
askeri havacılık çıkarları alt komiteler tarafından savunulacak. 

Avrupa Komisyonu’nun Ulaştırmadan Sorumlu Üyesi Siim Kallas’ın sözcüsü Helen 
Kearns söz konusu anlaşmanın imzalanmasının  “önemli ve kolay başarılamayacak” bir 
adım olduğunu belirtti. 550/2004 Sayılı Tüzük uyarınca devletler, Aralık 2012’den önce 
fonksiyonel hava sahası bloklarını oluşturmak zorundalar. Orta Avrupa- Fonksiyonel 
Hava Sahası Bloğu’nun yürürlüğe girmesi için anlaşmanın onaylanması gerekiyor. 

DEMİRYOLLARINDA AB GENELİNDE TEK BİLETLENDİRME SİSTEMİ İÇİN İLK 
ADIM ATILDI 

Avrupa Komisyonu 5 Mayıs 2011 tarihinde, tren ücreti ve sefer tarifesi verilerinin 
standardizasyonunu zorunlu kılan teknik bir düzenlemeyi kabul ederek, AB genelinde 
tek biletlendirme sistemi için ilk önemli adımı attı. Bilet rezervasyonu ve bilet satışıyla 
ilgili bilgilerin erişilebilir kılınmasını sağlayacak bu uygulamaya yönelik 2012 yılında 
atılması beklenen ikinci bir adımla Komisyon, demiryolu operatörlerini bilgi sistemlerini 
standartlaştırılmış verilerin operatörler arasında transferini mümkün kılacak şekilde 
uyumlaştırmaları için zorunlu kılacak. Bu noktadan itibaren halkın bu hizmetten 
yararlanması sağlanacak.  Bununla birlikte 2015’ten önce bunun gerçekleşmesi zor 
görünüyor.  
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Bugün ortak bir sistem olmadığı ve gerekli bilgi 
erişimi sağlanamadığı için böyle bir hizmet mümkün 
değil. Trenle yolculuk edenler tek bir internet sitesi 
kullanmak suretiyle bilet fiyatlarını karşılaştırıp, 
istedikleri biletleri satın alamıyorlar.   

Bu uygulamayla birlikte trenle yolculuk eden Avrupalı 
vatandaşların sayısında da önemli bir artış yaşanması 
bekleniyor. Demiryollarının geliştirilmesi ve 
demiryolu yolculuğunun teşvik edilmesi hedefi 2011 
Mart’ında yayımlanan yeni Beyaz Kitap’ta da yer 
alıyor.  2008 verilerine göre AB’de yolcu 
taşımacılığının sadece yüzde 6,3’ü demiryollarıyla gerçekleştiriliyor. Bu oran 1995 
yılında yüzde 6,6 idi. Havayollarının payı ise yüzde 8,6. Sadece, Londra’dan Brüksel’e 
uçakla yolculuk eden bir kişinin, bu yolculuğu trenle gerçekleştiren bir yolcuya göre 9 
kat fazla sera gazı emisyonuna neden olması gerçeği bile, demiryolu taşımacılığının 
desteklenmesi için tek başına yeterli bir gerekçe olmaya devam ediyor.  

Kaynak: Avrupa Komisyonu, “EU energy and transport in figures” Statistical Pocketbook 2010.  

 

AB-MERCOSUR SERBEST TİCARET ANLAŞMASI AB TARIM SEKTÖRÜNÜ 
DERİNDEN ETKİLEYECEK 

COPA-COGECA (Avrupa Çiftçiler ve Avrupa Tarım 

Kooperatifleri Birlikleri), 2 Mayıs 2011 tarihinde 
Avrupa Parlamentosu üyelerinden Jean-Pierre 
Audy ve Michel Dantin’in evsahipliğinde 
düzenlenen seminerde, şu anda Avrupa Birliği ile 
Mercosur (Güney Amerika Ortak Pazarı)  arasında 
görüşmeleri süren serbest ticaret anlaşmasının, 
AB’nin tarım sektörüne yıkıcı bir etkide 
bulunacağına dair bir uyarıda bulundu.  

COPA-COGECA, yapılacak olan anlaşmadan dolayı en çok zarar görecek Avrupa tarım 
sektörlerinin et, şeker, meyve suyu ve mısır sektörleri olacağını belirtti. COPA-COGECA 
son zamanlarda yayımlanan bir çalışmaya dikkat çekerek, Avrupa Birliği tarım 
sektörünün görüşmeleri süren serbest ticaret anlaşmasından dolayı 13 milyar Avro’ya 
kadar zarar görebileceğini açıkladı. Ayrıca, aynı çalışma gösteriyor ki Mercosur ülkeleri, 
AB’ye tarım ürünleri ve gıda ihracatında ilk sırada bulunuyorlar. AB’nin kırmızı et 
ihtiyacının yüzde 86’sı ve yine AB’nin tavuk ihtiyacının yüzde 70’i Mercosur 
ülkelerinden geliyor. Birlik Başkanı Gerd Sonnleitner,  Avrupa Birliği ile Mercosur 
ülkeleri arasında şu anki koşullarda bir anlaşma sağlanmasının AB’nin iklimsel ve 
siyasal kararlarda bu ülkelere bağlı kalmasına neden olacağını ifade etti.  
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COPA-COGECA, Avrupa Komisyon’u tarafından yayımlanan yeni bir çalışmada Komisyon, 
serbest ticaret anlaşması sonucunda AB tarım sektörünün çok büyük bir zarara 
uğrayacağını ve bütün AB ülkelerinin yeni tarife ve sınırsız kotalardan etkileneceğini 
belirtti. Ayrıca, Mercosur ülkelerinden Avrupa’ya ithal edilen ürünlerin, Avrupa’nın 
yüksek çevresel ve kalite standartlarını karşılamadığı ve bu yüzden bu ülkelerdeki et 
üretimindeki gıda güvenliği konularında hala bir takım endişelerin olduğu açıklandı.  

COPA-COGECA tarafından şeker sektöründe kaybın 1 milyar Avro olacağını tahmin 
edilerek Avrupa Birliği’nin mevcut durumda zaten ürettiği portakal suyunun altı kat 
fazlasını ithal ettiği ve bu ithalatın yüzde 86’sının da Brezilya ve Arjantin’den yapıldığı 
ifade edildi. 

“GELECEĞİN İNTERNETİ – KAMU – ÖZEL SEKTÖR İŞBİRLİĞİ” PROGRAMI’NIN 
İLK AŞAMASI BAŞLATILDI  

Avrupa Komisyonu’nun Dijital Gündemden 

Sorumlu Üyesi ve Avrupa Komisyonu Başkan 
Yardımcısı Neelie Kroes, 3 Mayıs 2011 tarihinde 
“Geleceğin İnterneti – Kamu - Özel Sektör İşbirliği” 
(Future Internet - Public Private Partnership, FI-
PPP) Programı’nın 2011-2012 yıllarını kapsayan 
ilk aşamasının başlatıldığını açıkladı. Programın 
açılışı kapsamında gerçekleştirilen toplantıda 

konuşan Neelie Kroes, internet ekonomisinin 2014 yılına kadar gayrisafi yurtiçi 
hasılanın (GSYİH) yüzde 5,8’i ya da yaklaşık 800 milyar Avro ile büyümeye devam 
edeceğini söyledi. Avrupa’nın internet teknolojilerinin sağladığı fırsatlardan henüz 
yararlanmaya başlamadığını söyleyen Avrupa Komisyonu’nun Dijital Gündemden 
Sorumlu Üyesi, internet teknolojileri alanındaki büyümenin sadece Avrupa’nın 
gelecekteki rekabet gücünü sağlamak için ve yaratıcı, yenilikçi ve girişimci yeteneğini ön 
plana çıkarmak için değil; Avrupa’nın gizlilik, açıklık ve çeşitlilik gibi değerlerini 
korumak için de gerekli olduğunu vurguladı.  

Avrupa Komisyonu, 7’inci Çerçeve Programı’na üye 23 ülkenin, aralarında Türkiye’den 
kuruluşların da bulunduğu 152 farklı kuruluşu içeren kamu-özel sektör ortaklığı olan 
Future Internet-Public Private Partnership (FI-PPP) Programının 5 yıllık süreci için 300 
milyon Avro’luk bir bütçe ayırmış durumda. 2011-2012 yıllarını kapsayan ilk aşamada, 
büyük ölçekli bir deneme ortamı hazırlamak için genel internet hizmetlerinin araçlarının 
geliştirilmesi, 2013-2014 yıllarını kapsayan ikinci aşamada yenilikçi ve karmaşık 
internet servis ve uygulamalarının geniş çaplı deneme ortamlarının Avrupa’nın geniş 
etki alanlarında hazırlanması ve 2014-2015 yıllarını kapsayan üçüncü aşamada ise bu 
çalışmaların dijital ekosisteme dönüştürülmesi ve bölgesel yenilik politikası ile tüm bu 
çalışmaların birbirine bağlanması hedefleniyor.  
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“Geleceğin İnterneti – Kamu – Özel Sektör İşbirliği” ile ilgili ayrıntılı bilgiye 
http://ec.europa.eu/information_society/digital-agenda/index_en.htm adresinden 
ulaşılabilir.  

REDING, ŞİRKETLERİN YÖNETİM KURULLARINDA KADIN SAYISININ 
ARTIRILMASI İÇİN AB’NİN YAPTIĞI ÇALIŞMALARI AÇIKLADI 

Avrupa Komisyonu’nun Adalet, Temel Haklar ve 

Vatandaşlıktan Sorumlu Üyesi Viviane Reding, 4 Mayıs 
2011 tarihinde yaptığı açıklamada Avrupa çapında iki 
şirketin “Yönetim Kurullarında Kadın İçin Avrupa 
Taahütü”nü (Women on the Board Pledge for Europe) 
imzalayan ilk şirketler olduğunu açıkladı. Bu şirketler, 
Fransız parfüm ve kozmetik şirketi Guerlain ile İspanyol 

yönetim danışmanlığı şirketi FES Consulting olarak açıklandı. “Hayatın her alanında 
olduğu gibi karar alma mekanizmalarında da kadınların daha etkin rol alması gerektiğini” 
vurgulayan Avrupa Komisyonu’nun Adalet, Temel Haklar ve Vatandaşlıktan Sorumlu 
Üyesi, “söz konusu belgenin, özel şirketlerin yönetim kurullarında kadın-erkek eşitliğini 
sağlayarak, kadınların da üst düzeydeki karar alma mekanizmalarında daha fazla söz 
sahibi olmasını amaçladığını” ifade etti. Viviane Reding, “söz konusu belgenin Avrupalı 
özel şirketler tarafından benimsenmemesi durumunda, AB çapında gerekli yasal 
tedbirlerin alınması için çalışmalara başlayacaklarını” da sözlerine ekledi.  

1’İNCİ GIDA HUKUKU SEMPOZYUMU DÜZENLENDİ 

Türkiye’de düzenlenen 1’inci Gıda Hukuku 

Sempozyumu, Okan Üniversitesi Hukuk 
Fakültesi tarafından 5 Mayıs 2011 tarihinde 
Okan Üniversitesi Kurtköy Yerleşkesi’nde 
gerçekleştirildi. Gıda sektöründe çalışan birçok 
kuruluş ve şirketin temsilcisi ile gıda ve hukuk 
alanlarında çalışan akademisyen ve 
öğrencilerin katıldığı sempozyumun açılış 
konuşmalarını Okan Üniversitesi Rektör 

Yardımcısı Enar Ahmet Tunç, Hukuk Fakültesi Dekanı Prof. Dr. Mustafa Koçak ve Tarım 
ve Köyişleri Bakanlığı Birinci Hukuk Müşavir Vekili Refiye Ertürk yaptılar. 
Konuşmalarda Gıda Güvenliği ve Gıda Hukuku alanlarında Türkiye’nin eksikliklerine ve 
bundan sonrası yapılması gerekenlere değinildi. 

Sempozyumun birinci oturumunun başlığı “Sektörel Sorunlar ve Çözüm Önerileri”, 
oturum başkanı Dekan Prof. Dr. Mustafa Koçak iken konuşmacılar, Gıda Güvenliği 
Derneği Başkanı Dr. Samim Saner, TMMOB Gıda Mühendisleri Odası Başkanı Petek 
Ataman, Biyogüvenlik Kurulu Başkanı ve Ankara Üniversitesi Veteriner Fakültesi 
öğretim Üyesi Prof. Dr. Hakan Yardımcı ve İKV Uzman Yardımcısı Damla Cihangir’di. 
Oturumda Türkiye’de gıda güvenliği ve hukuku denilince akla gelen ve tartışılan 
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konulara ve tanımlara değinildi. Bunun yanında, AB müzakere sürecinde açılan “Gıda 
Güvenliği, Veterinerlik ve Bitki Sağlığı” faslına ilişkin açılış ve kapanış kriterleri ile bu 
süreçte Türkiye’nin yükümlülükleri üzerine tartışıldı. İKV Uzman Yardımcılarından 
Damla Cihangir, 12’inci Gıda Güvenliği, Veterinerlik ve Bitki Sağlığı Politikası faslı 
üzerine bir sunum gerçekleştirdi. Sunumda, AB ve Gıda Güvenliği,  müzakere sürecinde 
başlığın açılış kriterlerini karşılamak için Türkiye’nin yaptıkları ve bundan sonra 
kapanış kriterlerini karşılamak için yapması gerekenler anlatıldı. Ayrıca, Prof. Dr. Hakan 
Yardımcı’nın sunumundan sonra genetiği değiştirilmiş organizmalara (GDO’lar) ilişkin 
pek çok soru ile karşılaşıldı. GDO’lara ve Biyogüvenlik Yasası’na ilişkin Türkiye’deki 
duruma değinildi.  

Sempozyumun “Türk Gıda Hukuku Sorunları” başlıklı ikinci oturumunun başkanı Okan 
Üniversitesi Hukuk Fakültesi Kamu Hukuku Anabilim Dalı Başkanı Prof. Dr. Serap Keskin 
Kiziroğlu iken konuşmacılar Başbakanlık Osmanlı Arşivi’nden Dr. Mustafa Küçük, 
Galatasaray Üniversitesi Hukuk Fakültesi’nden Yard. Doç. Dr. Tuba Akçura Karaman ve 
Kocaeli Üniversitesi Hukuk Fakültesi’nden Öğretim Görevlisi Hafize Kır idi. Oturumda, 
Osmanlı’da gıda denetimi, gıda imalatçılarının hukuki sorumlulukları, gıda zararlıları ve 
bu zararlıların sağlık hukuku açısından etkileri üzerine tartışıldı. 

Sempozyumun üçüncü ve son oturumu Okan Üniversitesi Hukuk Fakültesi Özel Hukuk 
Anabilim Dalı Başkanı Prof. Dr. Saba Özmen tarafından yönetilirken oturumun konusu 
“Türk Gıda Hukuku Sorunları” oldu. Oturumun konuşmacıları, Prof. Dr. Serap Keskin 
Kiziroğlu, TOBB Üniversitesi Hukuk Fakültesi’nden Yard. Doç. Dr. Ozan Ergül ve Üsküdar 
Kaymakamı Süleymen Erdoğan, gıda suçları, biyogüvenlik kanunu ve gıda güvenliğinin 
insan hakları boyutu üzerine konuşmalarını gerçekleştirdiler.  

Gıda Hukuku Sempozyumu’nun sonunda sempozyumun bundan böyle her sene 
düzenlenmesine, özellikle özel hukuk alanında Türkiye’de gıda hukuku konusuna daha 
geniş yer verilmesine ve AB uyum sürecinde tüm aktörler ve vatandaşlarla bu konunun 
önemine değinilmesi gerektiğine vurgu yapıldı.  


